

## Abstract

The study highlights the efforts exerted to empower the Emirati women in all fields. It also tackled the current situation of Emirati women, highlighting the gains achieved and the available opportunities, also challenges and efforts to implement supportive policies for women's empowerment, assessing the implementation and determining the situation to keep pace with developments. In order to achieve these objects, a historical descriptive approach based on the study of reality has been applied through available data such as local and international official statistics on Emirati women under the reign of Sheikh Khalifa. The study was divided into several main axes, covering aspects of women's empowerment, the political, economic and educational empowerment, with the analysis of the gap between gender indicators according to the latest global report of the gender gap.

The most important results of the study:

In a parliamentary precedent that reflects the success of UAE women, Dr. Amal Al Qubaisi, First Vice President of the UAE Federal National Council, chaired the sixth session of the Council, she is considered as first elected woman, and that reflects the success of Emirati women and their active participation in decision-making and that comes in the context of the UAE government's keenness to advance and empower male and female citizens.

The experience of empowering women in the UAE is considered as a distinct experience compared to Arab countries and many foreign countries, according to national and cultural regulations. The UAE Constitution is considered as the primary reference and the main guarantor of women's rights.

The importance of educating women in supporting the empowerment process at all levels has been demonstrated. A strong relationship exists between the educational level of Emirati women and their participation in decision-making and participation in various activities

The study also reached several recommendations that would increase the Emirati women's political, economic and educational empowerment, meet the challenges ahead and chart the future of Emirati women.

Key words: Empowerment of Emirati women, (political, educational, health, economic) areas.

## ملخص

جاءت هذه الدراسة لتسليط الضوء على الجهود المبذولة في سبيل تمكين المرأة الإماراتية في كافة المجالات، وقد تناولت الوضع الراهن للمرأة الإماراتية، مع إظهار المكاسب والفرص المتاحة والتحديات والجهود المبذولة في إنفاذ السياسات الداعمة لتمكين المرأة، وصولاً لتقييم ما تم تنفيذه وبيان الموقف لتحديد المسار مواكبة للمستجدات وبلوغاً للأهداف المنشودة. ولتحقيق هذه الأهداف تم تطبيق منهج وصفي تاريخي اعتمد على دراسة الواقع من خلال البيانات المتوفرة كإحصائيات الرسمية المحلية والعالمية حول المرأة الإماراتية بعهد الشيخ خليفة رئيس الدولة - حفظه الله - وقد تم تقسيم الدراسة إلى عدة محاور أساسية، تغطي جوانب تمكين المرأة، وهي التمكين السياسي، الاقتصادي، التعليمي، مع تحليل مؤشرات الفجوة بين الجنسين وفق آخر تقرير عالمي للفجوة بين الجنسين.

## ومن أهم نتائج الدراسة:

في سابقة برلمانية تعكس نجاح المرأة الإماراتية، ترأست الدكتورة أمل الفيبيسي النائبة الأولى لرئيس المجلس الوطني الاتحادي الإماراتي الجلسة السادسة للمجلس، وهي أول امرأة منتخبة، وهو ما يعكس نجاح المرأة الإماراتية ومشاركتها الفاعلة في صناعة القرار في إطار حرص الحكومة الإماراتية على التقدم والتمكين للمواطنين والمواطنات.

تعد تجربة تمكين المرأة في دولة الإمارات تجربة متميزة مقارنة بالدول العربية والكثير من الدول الأجنبية، وفق الضوابط الوطنية والثقافية. و يعد الدستور الإماراتي المرجعية الأساسية وأكبر ضامن لحقوق المرأة.

الأهمية البالغة لتعليم المرأة في دعم مسيرة التمكين على جميع المستويات، حيث تبين وجود علاقة قوية بين المستوى التعليمي للمرأة الإماراتية وبين مشاركتها في صياغة القرارات والمشاركة في مختلف الأنشطة.

كما توصلت الدراسة إلى عدة توصيات من شأنها زيادة تمكين المرأة الإماراتية سياسياً واقتصادياً وتعليمياً، ومواجهة التحديات القادمة، ورسم أفضل لمستقبل المرأة الإماراتية.

الكلمات الأساسية: تمكين المرأة الإماراتية، المجالات (السياسية،

التعليمية، الصحية، الاقتصادية).

\*PHD candidate, Faculty of Human, Social and Legal Sciences, University of Granada, Spain

\*\*Assistant Professor, Faculty of Business Administration, University of Algiers, Algeria

[الفائز بالمركز الأول في مجال الدراسات الاجتماعية بالمسابقة الـ 33 لجائزة راشد بن حميد للثقافة والعلوم]

\*باحثة دكتوراه بكلية العلوم الإنسانية والاجتماعية والقانونية بجامعة غرناطة - أسبانيا

\*\*مساعد بكلية إدارة الأعمال بجامعة الجزائر - الجزائر